
hiszünk erdélyben!

Hégető László Levente megyei elnök és 
Konglovits Éva alelnök sajtótájékoztató 
keretében számolt be a magyar állampol-
gárságot szerzett külhoni magyarok vá-
lasztási regisztrációjának beindulásáról, 
valamint a pártnak a verespataki helyzet-
ről alkotott álláspontjáról.
 

Össznemzeti ügy a részvétel a magyar-
országi választásokon – mondta Hégető 
László Levente, az Erdélyi Magyar Néppárt 
Szatmár megyei szervezetének elnöke. Az 
EMNP Szatmárnémeti székházában szept-
ember elején megtartott sajtótájékoztató 
keretében szó esett a magyar állampolgár-
ságot szerzett külhoni magyarok választási 

regisztrációjának beindulásáról, illetve 
a pártnak a verespataki helyzetről alko-
tott álláspontjáról. 2013 augusztus elsején 
megkezdődött az állampolgárságot szer-
zett külhoni magyarok választási regiszt-
rációja a külképviseleteken, valamint a 
magyarországi választási irodákban – szá-
molt be róla a Néppárt megyei elnöke. 
Postai úton kapja meg minden választásra 
jogosult magyar állampolgár a regisztrációs 
ívet tartalmazó borítékot, valamint egy rész-

letes tájékoztatást a folyamatról. Az adatla-
pon és a névjegyzékbe vételi kérelmen sze-
mélyes adatainkat kell megadjuk: nevünket, 
lakcímünket, személyi azonosítónkat ami 
a lakcímkártyáról olvasható le – magyaráz-
ta Hégető. Azok a polgárok, akik még nem 

kapták kézhez a lakcímkártyájukat, a magyar 
útlevélben vagy a honosításon szereplő ada-
tok szerint tölthetik ki a formanyomtatványt.

folyatás a 3. oldalon
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választásra buzdítanak a Néppártiak

Mivel állandó jelleggel nagy az érdeklődés, 
a konzuli nap szervezői úgy döntöttek, hogy 
ezentúl heti rendszerességgel fogadják majd 
a kérvényezőket az EMNT és EMNP szatmár-
németi székházban.

5. oldal

A 22 éves román megszállás után felszaba-
dult Erdély városai közül elsőnek Szatmár 
megye székhelye élte át a magyar honvéd-
ség bevonulásának feledhetetlenül ünnepé-
lyes pillanatait.

7. oldal

Tasnádon tartották meg az EMNP ifjúsági 
partnerszervezetének, a Mintának a partiumi 
régiótalálkozóját. Az eseményen jelen volt 
Zatykó Gyula, az EMNT Partiumért felelős or-
szágos alelnöke is.

8. oldal

Heti rendszerességgel tartanak 
konzuli napot

az EMNt székházában filmvetítéssel 
emlékeztek a ii. bécsi döntésre

partiumi Minta-találkozót tartottak 
szeptember első hétvégéjén
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Nyilatkozat a fUEN által benyújtott európai 
polgári kezdeményezés elutasítása tárgyában

Az Európai Bizottság főtitkársága szept-
ember 16-án hozta nyilvánosságra eluta-
sító válaszát az Európai Népcsoportok Fö-
deratív Uniója (FUEN) által benyújtott eu-
rópai polgári kezdeményezés tárgyában.
A válasz indoklása önmagában sokatmon-
dó. Bár az uniót megalapozó szerződések 
védik a nyelvi és kulturális sokszínű séget 
és tiltják a valamely nemzeti kisebbséghez 
való tartozás alapján történő hátrányos 
megkülönböztetést, mégsem alkotható 
európai jogszabály a fentebb említett 
értékek védelmében. Sajnálattal vet-
tük tudomásul, hogy bár ez év júniusá-
ban, a dél-tiroli Brixenben átadtuk saját 
kezdeményezésünk szövegét és az EB 
jogi szolgálatának negatív véleményezé-
sét, az RMDSZ szakértőinek nem sikerült 
olyan szövegváltozatot alkotniuk, amelyet el-

fogadhatónak nyilvánítanának Brüsszelben.
A jelenlegi az immár negyedik Brüsszeli visz-
szautasítás a nemzeti közösségek jogai érde-
kében indítandó polgári kezdeményezések 
ügyében.
A magyar–magyar szolidaritás, az európai 
kisebbségi szolidaritás és az autonómiá-
ért történő közös fellépés lehetősége ilyen 
körülmények között újból felértékelődik.

Az Erdélyi Magyar Néppárt és az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács továbbra is fenntart-
ja véleményét:
a. az európai polgári kezdeményezés ügyé-
nek nem szabad a politikai verseny áldozatá-
vá válnia;
b.felkérjük Tőkés Lászlót, a Kárpát-medencei 
Magyar Autonómiatanács (KMAT) elnökét, 
hogy hívja össze a Kárpát-medence magyar 
szervezeteinek vezetőit;

c. a magyar-magyar szolidaritás jegyében 
felkérjük az RMDSZ-t, hogy vizsgálja felül 
korábbi álláspontját, és vegyen részt a KMAT 
munkálatain egy közös európai polgári kez-
deményezés megszövegezése érdekében.

Az európai intézmények közönyös, elutasí-
tó magatartását csakis közös európai össze-
fogással lehet megváltoztatni.

Brüsszel-Kolozsvár, 2013. szeptember 17. 

Sándor Krisztina
az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 

ügyvezető elnöke

Szilágyi zsolt
az Erdélyi Magyar Néppárt alelnöke

partiumi gazdák Magyarország 
legnagyobb agrárseregszemléjén

Az Erdélyi Magyar Gazdák Egyesülete 
és az Erdélyi Magyar Néppárt szervezésé-
ben több mint száz partiumi gazda utazott 
szeptember 21-én Budapestre, a 76. alka-

lommal megszervezett Országos Mezőgaz-
dasági és Élelmiszeripari Kiállításra (OMÉK). 
Az Arad, Bihar, Szatmár és Szilágy megyé-
ből érkező gazdák a huszonegyedik szá-
zad követelményeinek megfelelő modern 
mezőgazdasági gépekkel, állatgazdálko-
dási, kertészeti és élelmiszeripari termé-
kekkel és a legújabb technológiát alkal-
mazó erőgépekkel ismerkedhettek meg. 

Az újdonság erejével ható megoldások 
közül a leginkább azok keltették fel a gaz-
dák figyelmét, amelyek kevés befektetés-
sel itthon is alkalmazhatóak. Mindezen 

felül különféle élelmiszerek elkészítésének 
gyártási folyamát is figyelemmel kísérhették 
a résztvevők, és meg is kóstolhatták az elké-
szült ételeket.

A delegációt Zatykó Gyula, az Erdélyi Ma-
gyar Néppárt alelnöke, Csomortányi Ist-
ván partiumi szervezési igazgató, valamint 
helyi néppárti elnökök kísérték el, illetve 
Mátis Jenő, az Erdélyi Magyar Nemzeti Ta-

nács gazdasági ügyekért felelős alelnöke.
A Magyarország legjelentősebb, öt napon 

át tartó agrárseregszemléje keretében meg-
tartották a Kárpát-medencei Magyar Gazdák 
Egyeztető Fórumának soron következő gyű-
lését. A jelenlévőknek alkalmuk nyílt a Kárpát-
medencei magyar gazdaszervezetek képvi-
selőivel találkozni, ugyanakkor a magyar Vi-
dékfejlesztési Minisztérium határon túliakra 
vonatkozó elképzeléseiről is egyeztettek. 

A közelmúltban alakult fórum a határon 
túli magyarlakta területek integrált gazda-
ságfejlesztéséhez, illetve a határon átívelő 
agrárgazdasági együttműködéshez kíván 
hozzájárulni. Ennek szegmensét képezi az 
Erdélyben is körvonalazódó falugazdász-
hálózat, amely a magyar vidékfejleszté-
si, valamint a nemzetgazdasági tárca és a 
Kárpát Régió Üzleti Hálózat Zrt. együtt-
működésének köszönhetően alakul meg 
azzal a céllal, hogy anyanyelvű szakta-
nácsadással és a pályázatokra való figye-
lemfelhívással segítse a magyar gazdákat.

Ezen célok mentén valósulhatott meg 
a partiumi gazdák részvétele a budapes-
ti kiállításon, mely hasznos tapasztalat-
nak bizonyult minden résztvevő számára.

Az Erdélyi Magyar Gazdák Egyesülete és az Erdélyi Magyar Néppárt is 
képviseltette magát az agrárseregszemlén
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választásra buzdítanak a Néppártiak
folytatás az 1. oldalról

regisztráció honlapon
 

November elsejétől a Nemzeti Választási 
Iroda honlapján is lehet regisztrálni, innen 
letölthetők a formanyomtatványok és a ki-
töltési segédletek. Az Erdélyi Magyar Nép-
párt és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
irodáiban is   igényelhetők a formanyom-
tatványok. „Arra biztatunk minden magyar 
állampolgárságot szerzett Szatmár megyei 
lakost, hogy mielőbb regisztráljanak és él-
jenek a szavazati lehetőséggel” – mondta a 
Szatmár megyei elnök. Az Erdélyi Magyar 
Néppárt és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
Szatmár megyei szervezete segítséget nyújt 
az űrlapok kitöltésében. A kitöltött forma-
nyomtatványokat le lehet adni az EMNT és 
az EMNP irodáiban, ahonnan Magyarország 
kolozsvári főkonzulátusának munkatársai 
összegyűjtik és továbbítják a Nemzeti Vá-
lasztási Irodába. Regisztrálni lehet az EMNT 
és EMNP szatmárnémeti, nagykárolyi és vi-
déki szervezeteinél – tette hozzá Hégető.
 
verespatak
 

Konglovits Éva, az Erdélyi Magyar Néppárt 
Szatmár megyei szervezetének alelnöke 
a sajtótájékoztató keretében beszámolt a 
pártnak a verespataki helyzetről alkotott ál-
láspontjáról. Az EMNP határozottan ellenzi a 
román kormány által elfogadott törvényter-
vezetet, amely a verespataki arany- és ezüst-
kitermelést engedélyezné. A Roşia Montană 

Gold Corporation (RMGC) által nyitandó, 
Európában legnagyobb külszíni aranybá-
nyában 2016 novemberében kezdődnének 
el a munkálatok, itt ciántechnológiás eljá-
rással nyernék ki az arany- és ezüstércből 

a fémet. Konglovits felhívta a figyelmet a 
cianidos aranybányászat súlyos környezet-
romboló következményeire és egyéb koc-
kázatokra. Ezek közé sorolható a több millió 
liter víz felemésztése, több millió tonna föld 
elmozdítása, a táj tönkretétele, a kulturális 
örökség megsemmisítése. Ezen felül a meg-
kötött szerződés alapján a román kormány 
az erdélyi emberektől elvéve egy külföldi 
vállalatnak ajándékozná a kitermelt termé-
szeti kincsek majdnem 80 százalékát – ma-
gyarázta az alelnök. Az Erdélyi Magyar Nép-
párt éppen ezért támogatja a „Mentsük meg 
Verespatakot!” mozgalom által szervezett 
tüntetéssorozatokat, amelyek több város-

ban, köztük Szatmárnémetiben is zajlanak. 
Konglovits Éva felszólította a Szatmár me-
gyei lakosokat, hogy aki csak teheti és akinek 
fontos Erdély környezetvédelme és kulturális 
hagyatéka, az csatlakozzon a tüntetésekhez. 

 

a képviselők, szenátorok lapítanak
 

Az EMNP az egyedüli párt, amelynek ha-
tározott álláspontja van az ügyben. Állás-
pontunk a nem – mondta határozottan az 
alelnök. A Néppárt minden lakossági tilta-
kozást támogat, és már elkezdték a szóróla-
pok fordítását magyar nyelvre, azok sokszo-
rosítását és terjesztését a magyar közösség 
körében. Arra buzdítjuk az embereket, hogy 
vegyék fel a kapcsolatot a választókerüle-
tük parlamenti képviselőjével, és arra kér-
jék, hogy ne szavazza meg a törvényt – 
mondták az EMNP Szatmár megyei vezetői.

ombódon is jelen van az EMNp
Szeptember 14-én a Szatmár megyei 

Ombód településen megalakult az Erdélyi 
Magyar Néppárt szervezete. A szimpatizán-
sok már rég vártak arra, hogy településükön 
is megalakulhasson a szervezet. 
Az ombódi alakuló ülésen jelen volt többek 
között Hégető László Levente, az EMNP me-
gyei elnöke, valamint Bányai István szerve-
zési igazgató. A megyei elnök nem idegen a 
helybéliek előtt, ugyanis több évvel ezelőtt, 
közel tíz éven át mint állatorvos tevékenyke-
dett a településen. 

Mivel szorgos embereknek tartja a Szamos-
völgyieket általában és az ombódiakat külö-
nösen, biztos abban, hogy a most megtett első 
lépés gyümölcsöt fog  teremni, és a Néppárt 
segítséget tud nyújtani majd az ittenieknek. 

A közeljövőben megválasztják majd az 
EMNP ombódi szervezetének elnökségét 
is.A frissen alakult ombódi szervezet

A kitöltött nyomtatványokat le lehet adni az EMNT és EMNP irodáiban
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Lefújt rMdSz-tüntetés: kampányok és akciók
Egyelőre elhalasztja az rMdSz a magyar 

szempontból hátrányos régióátszervezési 
tervek elleni, szeptember végére terve-
zett, nagyszabású utcai tüntetést – jelen-
tette be a párt főtitkára. Ehelyett a három 
székely megyében, valamint a partiumban 
– Biharban, Szatmárban és Szilágyban – alá-
írásgyűjtésbe kezd a helyi népszavazások 
kiírása érdekében, amelyeken az érintett 
megyék lakossága valószínűleg azt fejt-
hetné ki, melyik régióhoz kíván tartozni. 

A döntés indoka tehát hivatalosan az, hogy 
a 2012-ben ellenzékbe szorult RMDSZ több 

fronton is offenzívát kíván folytatni a román 
kormány ellen a magyar szempontból elfo-
gadható gazdasági fejlesztési régiók kialakítá-
sa érdekében – e tekintetben a saját, tizenhat 
régiós elképzelését tekinti alapnak, miköz-
ben a közigazgatási régiók lehetőségét elve-
ti. Mindemellett megjegyezte: részt vesznek 
mások által szervezett utcai megmozduláso-
kon – amíg azok „a magyar közösség érdekeit 
képviselik, és nem szolgálnak kampánycélt”.

Bizonyos szempontból érthető a szövet-
ség döntése. Tüntetésből az utóbbi időben 
meglehetősen sok volt, és még számos utcai 
megmozdulást helyeztek kilátásba, ez pedig 
„tüntetésinflációt” eredményezhet, vagyis 
oda vezethet, hogy egyszerűen unalmas-
sá, megszokottá válnak a demonstrációk, 
amelyeket ennek nyomán a „címzett”, azaz a 
bukaresti hatalom sem vesz már komolyan. 
Ezért nem árt alternatív eszközökhöz nyúlni 
– a helyi népszavazás kiírásának követelése 

például ilyen eszköz lehet, hiszen a régiók 
kialakításánál – amennyiben valóban a de-
centralizáció és a szubszidiaritás a cél – az 
érintett vidékek, megyék lakóinak vélemé-
nyét kell figyelembe venni, nem pedig Buka-
restből, a helyi szempontokat figyelmen kí-
vül hagyva kell meghúzni a határokat. Ehhez 
pedig valóban jó eszköz az aláírásgyűjtés.
Másrészt viszont meglehetősen sántít az a 
megjegyzés, hogy csak olyan megmozdu-
lásokhoz csatlakozik az RMDSZ, amelyek 
„nem szolgálnak kampánycélokat.” Ez utóbbi 
megállapítása ugyanis szubjektív: a Székely 
Nemzeti Tanács (SZNT) által szervezett „nagy 

meneteléshez” például csatlakozott a szövet-
ség. Ami nem is csoda, hiszen az SZNT nem 
politikai párt, tehát nem közvetlen riválisa 
az RMDSZ-nek. Az EMNT nyári tüntetéséhez 
viszont nem csatlakozott – mivel közvetlen 
politikai riválisról van szó, amelynek igazá-
ból még a létjogosultságát sem ismeri el, 
ezért presztízsveszteségként értékelte vol-
na, ha egy olyan megmozduláshoz adja a 
nevét, amelynek nem ő a kezdeményezője. 

Ez a hozzáállás ismét csak abból a logikából 
fakad, miszerint az RMDSZ kizárólag magának 
vindikálja a magyar közösség képviseletét, 
még akkor is, ha a választópolgárok egy – igaz, 
az RMDSZ-hez képest valóban kisebb – hánya-
da már a riválisokat is legitimálta a voksaival. 

Ismét érdemes kihangsúlyozni, mennyire 
szubjektív annak a megítélése, mi minősül 
kampányeseménynek. Az RMDSZ akciója 
például nyugodtan tekinthető annak is – kö-
zelednek az európai parlamenti választások, 

ezért a tüntetéseken túlmutató akciókra 
is szükség van, olyan kezdeményezésekre, 
amelyek olyan színben tüntetik föl, mintha 
érdemben tenne valamit. A referendumok 
kérése ilyen akció lehet – miközben a kikény-
szerítésükre kezdeményezett aláírásgyűjtés 
kiválóan alkalmas a szavazóbázisról meglévő 
adatok frissítésére. (Mint ahogy az minden 
egyes, választások előtti aláírásgyűjtési akció 
és minden párt esetében történni szokott). 
Ráadásul a szövetség közleményében maga 
ismeri el, hogy az aláírásgyűjtési akció „jó le-
hetőség a szövetség álláspontjának, elképze-
lésének a népszerűsítésére.” Ez pedig mi más-

ként értelmezhető, mint hogy az RMDSZ alig 
több mint fél évvel az EP-választások előtt 
kampányakció során hinti az álláspontját?

Félreértés ne essék: nem a helyi refe-
rendumok kiírásának kezdeményezése a 
probléma, sőt a kezdeményezés üdvözlen-
dő. Ugyanakkor a körítés, az, hogy önké-
nyesen, saját politikai szempontok alapján 
minősítik kampányakciónak vagy nem 

kampányakciónak a többi magyar szervezet 
által a közigazgatási átszervezés ellen 

szervezett megmozdulásokat – miköz-
ben az ő kezdeményezésük sem mentes a 
kampányelemektől – , sokat levon az akció 
hitelességéből, és a közös célokért történő 
összefogás esélyeit is rontja. Márpedig ez az, 
ami a legkevésbé szolgálja a magyar közös-
ség érdekeit.

                                           (Mensura Transylvanica)

Az EMNP nyári tüntetéséhez nem csatlakozott az RMDSZ
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Heti rendszerességgel tartanak konzuli napot
Mivel állandó jelleggel nagy az érdeklő-

dés, a konzuli nap szervezői úgy döntöt-
tek, hogy ezentúl heti rendszerességgel 
fogadják majd a kérvényezőket az EMNt 
és EMNp szatmárnémeti székházban.

A megszokottól eltérően nem pénteki, 
hanem csütörtöki napon tartottak konzuli 
napot szeptember 12-én Szatmárnémeti-
ben az Erdélyi Magyar Néppárt és az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács közös székházá-
ban. A kolozsvári főkonzulátus munkatár-
sainak ezúttal is sok munkájuk akadt, nem 
kevesebb mint 42 honosítási mappát ellen-
őriztek, illetve vettek át – számolt be róla 
lapunknak Nagy István, a Néppárt Szatmár 
megyei szervezetének alelnöke. Nagy volt 
az érdeklődés a választási regisztrációval 
kapcsolatban is, amely lehetővé teszi, hogy 
a már magyar állampolgársággal rendel-
kező személyek szavazhassanak a jövő év
tavaszán esedékes magyarországi választá-
sokon. Mivel állandó jelleggel nagy az érdek-
lődés, a konzuli nap szervezői úgy döntöttek, 
hogy ezentúl heti rendszerességgel fogadják 
majd a kérvényezőket. 

A csütörtöki napon a honosítási mappák 
beiktatása mellett több mint kétszáz anya-
könyvi kivonatot osztottak ki, ugyanakkor 
közel háromszáz választási regisztrációs ké-
relmet iktattak be. Ezen a napon technikai 
okok miatt nem volt lehetséges magyar út-

levelet kérelmezni, ezért a konzulátus mun-
katársai úgy döntöttek, hogy szeptember 
18-án csak ennek a célnak szentelik majd 
idejüket, és újra ellátogattak Szatmárné-
metibe. Ugyanezen a héten pénteken már 
rendes konzuli napot tartottak, amikor a 
fentebb említett szolgáltatásokat vehették 
igénybe a jelenlévők. Az EMNP megyei al-
elnöke elmondta, hogy azok a személyek, 

akik bármilyen okból kifolyólag nem tudnak 
eljönni egy ilyen konzuli napra és így nem 
tudják átvenni anyakönyvi kivonatukat, fel-
hatalmazhatják az iroda munkatársait, hogy 
átvehessék ezt az okmányt. Az anyakönyvi 
kivonatot a későbbiekben megkaphatják 
majd az EMNT-EMNP-irodában, az Árpád 
(Vasile Lucaciu) utca 18. szám alatt, hétfőtől 
péntekig reggel 9 és délután 5 óra között.

félrevezetik a közvéleményt a magyar állampolgárságot 
kérvényező román nemzetiségűekről

Az elmúlt időszakban néhány romániai 
sajtóorgánum arról cikkezett, hogy 
több mint tízezer román kérvényezte 
a magyar állampolgárságot az Erdélyi 
Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) szatmári 
és máramarosi irodáiban, elsősorban a 
külföldi könnyebb munkavállalás céljából. 

A  Transilvaniareporter.ro   hírportál  által 
felkapott téma kapcsán számtalan téves, 
illetve légből kapott információ került 
nyilvánosságra.

Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
irodáiban nem veszik jegyzékbe a 
kérvényezők adatait. Az irodahálózat célja, 
hogy naprakész információkkal segítsék 
az egyszerűsített honosítási eljárás iránt 
érdeklődőket iratcsomójuk összeállításában, 
továbbá közvetítői szerepet töltsenek 
be Magyarország illetékes hatóságai 
– külképviseletek, a Bevándorlási és 
Állampolgársági Hivatal, – és a honosítási 
kérelmet benyújtók között. Irodáinkban 
nem tartjuk nyilván, hogy kinek a honosítási 

kérvényét hagyták jóvá a magyar hatóságok. 
Ennél az egyszerű és egyértelmű oknál fogva 
a nevezett hírportál hazudik, amikor EMNT-s 
forrást jelöl meg arra vonatkozóan, hogy 
Adrian Ştef, a Szatmár Megyei Tanács elnöke 
és Ovidiu Silaghi volt miniszter is kérvényezte 
volna a magyar állampolgárságot.

Cáfoljuk, hogy ilyen jellegű információkat 
szolgáltattunk volna ki a hírportál 
szerkesztőjének, aki valószínűleg alaptalan 
pletykáknak dőlt be. Megemlítendő: a 
két nevezett politikus is tagadta a portál 
állításait, ugyanakkor a magyar kormány 
nemzetpolitikai államtitkársága is jelezte: 
nem szolgáltathat ki semmilyen információt 
az állampolgárságért folyamodók, így a 
két román politikus létező vagy nem létező 
honosítási kérelméről sem.

Fontosnak tartjuk hangsúlyozni azt is, hogy 
a magyar állampolgárságot kérelmezők 
nemzetiségére vonatkozóan szintén nem 
vezetünk nyilvántartást, így az az információ 

sem tőlünk származik, hogy „négyezer 
avasi” és „nyolcezer máramarosi” román 
nemzetiségű személy nyújtotta volna be 
honosítási kérelmét az illetékes hivatalokhoz.

Az említett írás hitelessége, illetve 
a benne szereplő információk erősen 
megkérdőjelezhetők, ezért határozottan 
elutasítjuk azt, hogy irodáinkra hivatkozva 
bárki is félrevezesse a közvéleményt.

Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács  
sajtószolgálata

CSILLAGOS HÍREK
Kiadja az Erdélyi Magyar
Néppárt
Szatmár megyei szervezete

Szerkesztőség:
440038 Szatmárnémeti
Árpád (Vasile Lucaciu) utca 18.
tel: 0261-768-110
e-mail: emnpszatmar@yahoo.ro

Több mint kétszáz anyakönyvi kivonatot osztottak ki
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A pátensre emlékeztek Vetésen
A II. Rákóczi Ferenc által 1703. augusztus 

28-án kiadott vetési pátens nevű rendeletre 
emlékeztek szeptember elsején a helyi refor-

mátus templomban. A Vetési Albert Kultúrkör 
által szervezett megemlékezésen a parókus 
lelkész, Máté Róbert hirdetett igét, aki egy 
időutazásra hívta meg a jelenlévőket, hogy 
felidézhessék a Rákóczi-szabadságharc előt-
ti éveket, azt a kort, amelyben szegénysorú, 
elnyomott, adóterhektől nyomorgó embere-

ket látunk. Ennek a kornak embere Rákóczi 
rendeletét azért is fogadta kitörő örömmel, 
mivel adómentességet ígért mindazok-

nak, akik részt vettek a szabadságharcban. 
 
Csínom palkó
 

Az ünnep fényét emelte Nagy Csaba nyír-
egyházi tárogatóművész is, aki hangszerén 
kísérte az egyházi énekeket, majd egy rö-

vid előadást tartott a tárogató szerepéről 
a szabadságharcban. A tárogatóművész 
dalra fakasztotta az ünneplőket, s közö-
sen elénekelték a Csínom Palkó című nép-
dalt, a kuruc lovaskatonák bizakodó tánc-
dalát, amely a Rákóczi-szabadságharc első 
éveiben keletkezett, mint a többi hasonló, 
kuruc győzelmeket ünneplő vitézi ének. 
Képzeletben zenéjével elvitte a jelenlévőket 
az akkori sárospataki bálba, majd egy kuruc 
táborba, ahová visszaérkeznek a katonák 
egy győztes harc után, jóllakottan, vidáman. 
 
Hatással volt a szatmáriakra
 

Fábián László, a Csengeri Városi Múzeum 
igazgatója a pátensről tartott előadást, arról a 
rendeletről, amely hatással volt a történelmi 
Szatmár megye lakosaira, a szabadságharc 
ideje alatt harcolókra és azok családtagjaira, 
akik otthon maradva vártak híreket a kuruc 
seregben szolgáló férfiakról. 
A templomban megtartott ünnepi beszéde-
ket követően  a parókia udvarán található II. 
Rákóczi Ferenc-szobornál Keresztesi Csaba 
történész tartott előadást 
a fejedelemről. 

Ezt követően elhelyezték a tisztelgő koszo-
rúkat, mások mellett az Edélyi Magyar Nép-
párt és az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 
Szatmár megyei képviselői is.

Egyik kutya, másik eb...
Viorel Pintea, az APIA Szatmár megyei 

kirendeltségének igazgatója szerint a 
kökényesdi állattartó egyesület 193.606 lejt 
vett fel a községi legelők karbantartási mun-
kálataira – számolt be róla Pelei Sándor, az 
Erdélyi Magyar Néppárt önkormányzati kép-
viselője. A legelők karbantartására 2007-től 
lehetett pénzösszegeket igényelni a román 
államtól. Ezzel a lehetőséggel Kökényesd ve-
zetősége élt is, így már az első évben 46.914 
lejt igényelt és kapott is a település, azonban 
ezen összeg elköltéséhez tanácsi határozatra 
is szükség lett volna, ami nem történt meg – 
magyarázta Pelei. 

Ezért közel egy éve ő egy beadvánnyal for-
dult a polgármesteri hivatalhoz, amelyben 
kérte, hogy Simon Levente, Kökényesd elöl-
járója számoljon el a legelők karbantartására 
kiutalt összegekkel. Pelei azonban nem ka-
pott választ arra, hogy a  támogatás hogyan 
és hova lett kiutalva, elköltve. A képviselő-
ben feltevődött a kérdés, vajon miért is nem 
akarnak elszámolni ezzel az összeggel, talán 
azért, mert nem tudnak? 

Rejtegetnivalójuk van? Sajnos túl sok a 

megválaszolatlan kérdés – véli a néppárti 
képviselő. 
 
 Egyedül kezeli a pénzt
  

Kökényesden 2011-ben   megalakult a 
szarvasmarhát tartók egyesülete, amelynek 
elnökévé Kárász Endre alpolgármestert vá-
lasztották. Az egyesület két ízben is kapott 
pénzbeli támogatást a legelők karbantartá-
sára. Megalakulásának évében 64.914 lejt, 
majd 2012-ben 82.443 lejt. Az első évi el-
számolás még megtörtént, habár sokakban 
kétely merült fel a tisztességességét illető-
en, azonban 2013-ra a helyzet nagy fordu-
latot vett, elfajult – mondta Pelei Sándor. Az 
egyesület elnöke, vagyis az alpolgármester 
egy-két egyesületi taggal önkényesen eldön-
tötte a kapott pénzek sorsát, megkerülve és 
kijátszva ezáltal az egyesület alapszabályza-
tát. Többszöri felszólításra sem volt hajlandó 
közgyűlést összehívni, annak ellenére sem, 
hogy az egyesületi tagok többször felszólí-
tották: tartson egy beszámolót arról, hogy a 
legelők karbantartására kapott  támogatást 

miként költötték el. A néppárti képviselő el-
mondása szerint az alpolgármester az egye-
sület pénzét egyedül kezeli és egyik bank-
ból a másikba viszi. Talán hogy ne lehessen 
követni? – tevődik fel a kérdés sokakban.
 
Másként is lehetne
 

Simon polgármester sem használta fel ren-
deltetésszerűen a legelőkre kapott pénzeket, 
miként Kárász alpolgármester sem hajlandó 
egy átlátható, az egyesület alapszabályzatá-
nak megfelelő működtetést biztosítani. „Ne 
feledkezzünk meg az összeg nagyságáról, 
amit a község legelőire kaptunk, közel 2 mil-
liárd régi lej ez, amely összegből hozzáértő és 
tisztességes gazdálkodással és szervezéssel 
nagyon sok mindent meg lehetett volna va-
lósítani. Ebből a pénzből meg lehetett volna 
javítani a legelőkhöz vezető utakat” – mond-
ta az önkormányzati képviselő. A község fej-
lődését a polgármester, az egyesületét az al-
polgármester fékezi. Ideje lenne már ezeken 
a dolgokon változtatni – tette hozzá Pelei.

Az EMNP és EMNT küldöttei a fejedelem szobránál
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„Én láttam vitéz nagybányai Horthy Miklóst”
Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács 

kultúrprogramjainak keretében szeptember 

6-án filmvetítéssel emlékezteka II. bécsi dön-
tést követő magyar örömre Szatmárnémeti-
ben. A 22 éves román megszállás után felsza-
badult Erdély városai közül elsőnek Szatmár 
megye székhelye élte át a magyar honvéd-
ség bevonulásának feledhetetlenül ünnepé-
lyes pillanatait.

Az EMNT Árpád utcai székháza meg-
telt azokkal a személyekkel, akik kíváncsi-
ak voltak arra a dokumentumfilmre, amely 
bemutatja a Magyar Királyság kormány-
zójának, vitéz nagybányai Horthy Miklós-
nak a bevonulását a visszatért Erdélybe. 
A nézők között volt Keresztesi József Lász-
ló, aki mint gyermek jelen volt e jeles 
eseményen. A vetítést követően a Csil-
lagos Híreknek elmesélte, hogy mivel 
1935 áprilisában született, ötévesen lát-

hatta, amint Horthy elvonult a szatmár-
németi Pannónia (ma Dacia) szálló előtt.

 

fehér lovon
 

A dokumentumfilmet látva emlékek tör-
tek fel belőle, s felidézte, hogy 1940. szept-
ember 5-én édesanyja korán reggel felöl-
töztette matrózruhába, és kimentek a szálló 
elé. Keresztesi elmondása szerint a magyar 
honvédség Csenger felől érkezett, először 
csak a hírvivők kerékpárral, trombitával, 
majd tíz óra körül bejöttek a főelőőrsök 
is. Ők a Fehérgyarmati (majd Honvéd, ma 
Unirii) úton, a református templomtól jobb-
ra térve a Kazinczy (ma Ştefan cel Mare) 
utcán át közeledtek a főtérhez. Az akkori 
járványkórház udvarára egy lószállító teher-
gépjármű hajtott be, itt ült fel Horthy Mik-
lós a fehér lóra. Innen lovagolt az akkori vá-
rosházához, aminek a helyén ma park van. 

 Övék a jövő
 

A Pannónia szálló előtt elvonuló kor-
mányzó megpillantotta a matrózru-
hába öltöztetett kisfiút, majd odaszólt 
segédtisztjének: „Ők a jövő generációja, az 
övéké a jövő” – emlékezett vissza könny-
be lábadt szemmel Keresztesi József László.
A hadsereg nem csak ünnepelt ezek-
ben a napokban, ugyanis nem volt olyan 
csendes a bevonulás, mint ahogy azt 
híresztelik – magyarázza a szemtanú. 
Hadadon és Kolozsváron is voltak ellenállások. 
Hadadon a templomtoronyból lőttek rá az 
első századra, azonban a honvédek egy pil-
lanat alatt körbevették és lefegyverezték az 
orvlövészeket. 

Hetvenhárom év után nagyon nagy él-
mény volt látni ezt a dokumentumfilmet, 
lelkileg nagyon megnyugtató – tette hozzá 
a Keresztesi, aki matrózruhás fiúcskaként volt 
nagy idők kis tanúja.

vakációs kuckó
Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács és az 

Árpád Egyesület szervezésében ún. Vakációs 
kuckó működött a nyár folyamán az EMNT 
szatmárnémeti székházában – számolt be 
a Csillagos Hireknek Veres Kupán Enikő, az 
EMNT Szatmár megyei szervezetének elnöke. 
A szervezők igyekeztek minél több változatos 
programot kínálni a kicsiknek, így a vakációs 
kuckó lakói mesefilmeket nézhettek, 
énekeket tanulhattak, valamint különböző 
kézügyességi foglalkozásokon vehettek 
részt. A gyerekek 19-én az augusztus 20-i 
nemzeti ünnepre készültek. Az államalapítás 
ünnepe alkalmából Szent István legendáját 
nézhették meg mesefilmen, és a királyról 
szóló éneket tanultak. Elkészíthették a magyar 
Szent Koronát, Gizella királynő koronáját és 
a magyar nemzeti zászlót, valamint piros, 

fehér, zöld nyakláncot és karkötőt fűzhettek 
az általuk megfestett száraz tésztából.    

A kisgyerekek kiszínezhették nemzeti 
jelképeinket: a magyar címert, a zászlót 

és a koronát. A Vakációs kuckó ezen 
programján mintegy harminc gyerek 
vett részt, és mindenki nagyon jól érezte 
magát – tette hozzá Veres Kupán Enikő.

Nagy volt az érdeklődés a korabeli film vetítése iránt

Keresztesi  József  László

Gizella királynő koronáját is elkészíthették a gyerekek
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A Szatmár megyei Tasnád városában 
tartották meg szeptember 6–8. között 
az Erdélyi Magyar Néppárt ifjúsági 
partnerszervezetének, a Mintának a 
partiumi régiótalálkozóját. Ezen közel 
harminc küldött vett részt Szatmár és Bihar 
megyékből. A háromnapos rendezvényen 
Nagytarna, Bélfenyér, Érkörtvélyes, 
Érsemjén, Nagyszalonta, Bogdánd és Tasnád 
települések mintásai képviseltették magukat 
– számolt be róla Vass Tamás, a Minta partiumi 
régióért felelős országos alelnöke. 
Az első nap az ismerkedésé volt, majd 
szombaton megválasztották a területi 
vezetőket. A voksolás előtt Vass rövid 
beszédet intézett a jelenlévő 15 és 35 év 
közötti fiatalokhoz, kiemelve a szavazás 
fontosságát: „Figyeljünk oda, hogy ügyes, 
bátor, igaz, magyar érzelmű embereket 
válasszunk, olyanokat, akik erősek, kemények 
és az új egységben nem ismerik a félelmet, a 
gyűlölködést, a megalkuvást és a kirekesztést.” 

Beszélt a fiatalokhoz Zatykó Gyula, a Néppárt 
partiumi régióelnöke is, aki elismerően 
szólt a jelenlévőkről, azokról, akiknek nem 
mindegy, hogy milyen jövőjük lesz, tenni 
akarnak, bele akarnak szólni a közügyekbe. 
Véleménye szerint az elmúlt húsz év az 
erdélyi magyar közösséget nem építette, 
hanem szétmorzsolta. Azok az emberek, akik 

külföldre mennek, talán gazdaságilag jobban 
állnak, mint azok, akik itt maradtak, azonban 
két dolog biztosan hiányzik az életükből: 
a szülőföld és a barátok. Majd hozzátette, 
hogy ezek az emberek gyökértelenné 
válnak, s akinek nincs gyökere, azt úgy viszi 
a szél, hogy azt még nézni is rossz. Zatykó 
szerint nem a kivándorlásban rejlik életünk 
megoldása, de abban sem, hogy itt maradunk 
és nyomorgunk, hanem abban, hogy 
tenni akarunk azért, hogy a környezetünk 
megváltozzon. Egy fecske nem csinál nyarat, 
mondják sokan, azonban gondoljunk 
arra, hogy Tőkés László annak idején 
olyan történelmi tettet hajtott végre, ami 
gyökeresen megváltoztatta az itt élők életét.

A régióelnök beszédében rámutatott a 
közpénzekből történő lopásokra, hiszen 
Közép-Európában egyedül csak Romániában 
kerül egy kilométer út leaszfaltozása a 
reális ár duplájába, a többi magánzsebekbe 
vándorol. Az adók Bukarestbe vándorolnak, 
és csak nagyon kis hányadukat utalják 
vissza a Partiumba, az önkormányzatoknak, 
azonban ha egy föderális Romániában élnénk 
(mint amilyen Svájc, Ausztria, Németország), 
akkor a gazdasági mutatók alapján kapnánk 
vissza mi is a közpénzeket. A partiumi, 
erdélyi nagy cégek Bukarestben adóznak, 
s az innen elvándorolt pénzösszegek 

további sorsa rejtély – magyarázta Zatykó.
A Minta-tagok figyelmét felhívta arra 

is, hogy altalajkincseinket bukaresti vagy 
külföldi cégek aknázzák ki. Egy nagyon 
aktuális téma a verespataki aranybánya, 
ami szintén egy korrupciós ügy. A román 
államnak hatszázalékos nyeresége lenne, 
azonban a cián itt maradna, és 150-200 év 
múlva is egy veszélyforrást képezne. 

Egy 300 hektáros zagytározót hoznának 
létre, amibe 12 ezer tonna ciánt halmoznának 
fel. Egy embert 80 mg, 12 embert 1 gramm, 
12 ezer embert 1 kiló cianid öl meg, a 
tározóban pedig 12 millió kilót akarnak 
majd elhelyezni – vázolta Zatykó, mondván: 
itt marad a szemét, a hasznot pedig elviszi 
Kanada, különböző befektetőcsoportok, és 
nem utolsó sorban Bukarest.
A Szatmár megyei Minta elnökévé Balogh 
Róbertet, míg alelnöknek Vass Tamást 
választották. A Bihar megyei elnök Balogh 
Csilla lett, alelnök pedig Pataki Attila. 
A szavazást követően Tőke Ervin, a Minta 
országos elnöke gratulált az elnökségi 
tagoknak, biztosította őket támogatásáról. 
Ő Csíkszeredából utazott Tasnádra, hogy 
részt vegyen az ifjúsági szervezet partiumi 
küldöttgyűlésén.

partiumi Minta-találkozó volt tasnádon


